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van Rompuy (ex-presedintele Consiliului European): Recesiunea vine în 2020, din

cauza taxelor vamale impuse de SUA si a Brexitului

Prognozam intrarea într-o recesiune economica în anul 2020, cauzata de probleme economice artificiale

provocate de deciziile politice care au impus programul de taxe vamale al SUA si Brexitul, a declarat joi

fostul presedinte al Consiliului European, Herman van Rompuy, în prezent presedinte al Centrului de

Politici Europene. 

"E posibil sa fie nevoie sa atingem obiectivele (europene, n.r.) de coeziune sociala si de competitivitate si de

suveranitate într-un climat economic de stagnare sau de recesiune, cel putin în unele din statele membre. Aceasta

este perspectiva prin care trebuie sa vedem lucrurile. Majoritatea economiilor majore (din Uniunea Europeana,

n.r.) continua sa creasca, nu suntem înca în recesiune, nu înca, si un economist foarte faimos prezice o recesiune

pentru anul urmator, am prezis o recesiune si în 2008, iar acum o prognozam pentru 2020, deci lectia e simpla.

Sigur, trebuie sa fim foarte precauti daca ne întoarcem la aceasta problema, daca am avut dreptate acum 15 ani nu

înseamna ca o sa ai mereu dreptate. Deci fiti mereu foarte precauti când aveti de-a face cu astfel de prognoze", a

afirmat fostul presedinte al Consiliului European, în cadrul unei reuniuni dedicata viitorului Europei si viitorului

economiei românesti.

Herman van Rompuy a atras atentia ca încetinirea cresterii economice din zona euro va dura mai multi ani si a

avertizat ca posibilitatea de stagnare economica a economiei Germaniei este un indicator care provoaca îngrijorare.

"Da, are loc o încetinire a ratei dezvoltarii economice, în special în zona euro va fi undeva la doar 1%, si nu doar

anul viitor, ci în anii urmatori. Dar rata de dezvoltare foarte lenta, aproape de nivelul de stagnare, care îi

îngrijoreaza pe foarte multi în Europa, se înregistreaza în Germania. Germania are economia cea mai ciclica din

Europa. E si cea mai mare economie, dar are si cea mai mare volatilitate, pentru ca e tara cea mai industrializata.

Industria reprezinta aproape un sfert din PIB-ul Germaniei. Marea Britanie nu mai este o economie industriala, la

ei industria are doar 10% din PIB. Iar Germania e forta, locomotiva industriei europene, iar când lucrurile merg

prost la nivelul economiei globale economia germana este afectata si toata economia europeana este afectata. Deci

e o rata mica de dezvoltare la nivelul Europei, cu exceptia Italiei", a sustinut van Rompuy.

Fostul presedinte al Consiliului European a acuzat conducerile conservatoare ale SUA si Marii Britanii pentru

crearea de probleme politice care provoaca consecinte economice negative la nivel international.

"Problemele economice curente nu sunt neaparat economice, dar au consecinte economice. Problemele curente

sunt artificiale si sunt niste probleme interne. Aceste probleme au de-a face cu razboaiele comerciale (programul

de taxe vamale initiat de Administratia Trump, n.r.) si cu Brexit-ul. Daca putem solutiona aceste doua probleme,

atunci pericolul scade sau dispare cu totul la nivelul economiei mondiale. E de sperat ca putem ajunge la un acord

cu Marea Britanie în orele si zilele care au mai ramas si e de sperat ca Statele Unite vor reveni la negocieri în

privinta razboaielor comerciale, dar înca nu am ajuns acolo. E vorba deci de decizii politice, Brexitul e o decizie

politica. Daca putem depasi aceste blocaje politice, atunci perspectiva pe plan economic e mult mai senina.

Problema actuala nu e una economica, ci politica, deci ne trebuie o solutie politica pentru a recupera o pozitie

solida si de durata de crestere economica", a sustinut Herman van Rompuy.

Acesta a estimat ca zona euro nu este pregatita pentru a face fata unei crize financiare la nivel international.

"România nu este înca în zona euro, dar este afectata de ceea ce se întâmpla în zona euro. Prin urmare trebuie sa

consolidam zona euro si spatiul Schengen, deoarece o criza financiara la nivel international nu este exclusa pe

termen lung. Sper sa nu o vedem în viitorul apropiat, dar (criza va veni, n.r.) dintr-un singur motiv: nivelul
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datoriilor publice si private este acum mult mai mare peste tot în lume decât era cu 10 ani în urma, la momentul

începerii crizei bancare. Deci trebuie sa fim cât se poate de prudenti, pentru ca o criza economica se poate produce

din nou, iar întrebarea este: zona euro este pregatita sa faca fata unei astfel de crize? Iar raspunsul este cât se poate

de simplu: nu! Deci trebuie sa consolidam zona euro, pentru ca o criza financiara poate reveni, nu stim când, sa

speram ca este cât se poate de departe, dar trebuie sa fim pregatiti de ea", a precizat Herman van Rompuy.

Fostul lider al Consiliului European a cerut mai multe investitii din partea Uniunii Europene, mai ales în prezent,

când banii sunt foarte ieftini.

"Economia noastra poate sa fie mult mai puternica daca cooperam mai mult în privinta politicilor industriale.

Trebuie stimulate programele de competitivitate la nivel european. Deci trebuie sa fim constienti în general ca în

Europa suferim cu totii de un nivel prea scazut de investitii. În China însa, problema e reprezentata de investitiile

excesive. Peste 40% din PIB este investit acolo în sectorul public si privat, si apropo, în China este greu de facut o

diferenta între investitiile din cele doua sectoare. Noi (Uniunea Europeana, n.r.) investim doar jumatate din acest

volum, si avem nevoie, nu doar în tarile zonei euro, ci peste tot în statele din UE avem nevoie de investitii mai

mari. Acest decalaj între economii si investitii - pentru ca economisim mult mai mult decât investim - duce la rate

ale dobânzii la nivel negativ. Aceste rate sunt la cel mai mic nivel din ultimii 40 de ani. Chiar si în Grecia, pe

termen scurt, avem rate ale dobânzii negative. Deci acum este practic cea mai buna perioada pentru investitii,

pentru ca banii sunt atât de ieftini", a mentionat Herman van Rompuy.
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